
 

 

Districte de Sant Andreu  

CONSELL DE BARRI DE NAVAS 
RESUM DELS PUNTS DE L’ORDRE DEL DIA I ACORDS ADOPTATS 
 
Data:  Dijous, 14 de juliol de 2022 

Horari:  De 18:30 hores a 21:10 hores 

Lloc:   Centre Cívic Navas 

Youtube: https://www.youtube.com/watch?v=dOCzpEmXqRM 

 

Assistència 

 

Assistència total presencial  en el moment de màxima afluència 30 

Ciutadanes i ciutadans 14 

Representants d’entitats 6 

Personal municipal 10 

 

Presidenta: Lucía Martín. Regidora del Districte de Sant Andreu. 

 

Consellers/res: 

Jordi Gimeno (Conseller del barri de Navas, GMD BenComú) 

Marta Villanueva (GMD PSC) 

Marc Hernández,  (GMD ERC) 

Marcos Rodríguez (GMD Cs) 

Ximena Gadea (GMD Junts) 

 

Personal municipal: 

Maria Gas, Gerenta del districte de Sant Andreu  

Lucas Martínez, Director de Persones i Territori del Districte, i secretari de la sessió 

Joan Sansa, Direcció d’Estratègia Urbana 

Beatriz Taranilla, Guàrdia Urbana 

 

Entitats representades: 

- AVV Navas 
- Comissió de festes de Navas 
- PES Navas / Centre Obert Don Bosco  
- AFA Escola Emili Juncadella 
- Comissió per la memòria Històrica de Navas 
 
 

 

Ordre del dia 
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0. Benvinguda al consell de barri 

1. Torre del Fang 

2. Estació de la Sagrera 

3. Pla de desenvolupament comunitari de Navas: 

    - activitats d’estiu 

    - resum de l’activitat anual 

4. Informe de la regidora 

5. Precs i preguntes 

 

 

0. Benvinguda del conseller de barri 

Després d’una breu benvinguda i explicació del consell, el conseller de barri dona la paraula al Joan 
Sansa, arquitecte de la direcció d’Estratègia Urbana, que presenta els dos primers punts.  

 

1. Torre del Fang 

El projecte d’urbanització de l’entorn de la Torre del Fang  s’inclou en el futur parc de l’estació de la 

Sagrera, i preveu el pas de línies soterrades d’AVE. Ja s’han fet unes primeres actuacions de reforç 

estructural de la torre i d’anivellament i sanejament del solar (fase 0).  

Els projectes de les fases 1 i 2 estan redactats, es preveu iniciar les obres al segon o tercer trimestre 

de 2023. En la primera fase es continuarà el procés de consolidació, drenatge i remodelació dels 

diferents nivells del terreny, per començar a donar forma al nou parc, millorant l’accessibilitat i la 

visibilitat. En la segona fase es passarà a la plantació de la vegetació i a la dotació de mobiliari, entre 

els quals uns jocs infantils provisionals, que més endavant es reubicaran a una altra zona del parc per 

a deixar un espai per a activitats. Les obres depenen de BSAV i ADIF (quant a la cobertura de les vies 

que queden anul·lades). 

La fase 3, que completarà la remodelació, encara s’està revisant per adaptar-se a la normativa vigent.  

Finalment, es passarà a reformar la torre del Fang, per a que sigui l’edifici emblemàtic d’aquest punt 

inicial del parc lineal de 4 kilòmetres. Al 2019 i 2020 s’han fet consultes i processos participatius amb 

diferents entitats i equipaments per a proposar els usos de l’espai.  

 

Primer torn de precs i preguntes. 

A continuació, s’obre un torn d’intervencions del veïnat present, que formula diverses preguntes i 

propostes. 
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Preguntes/Comentaris Respostes 
Joan B.: pregunta quant trigarà en fer-se, 
el veïnat vol començar a gaudir del jardí 

Joan S.: Fase 1 i 2, els projectes s’aprovaran entre juliol i 
setembre, les obres començarien el 3r trimestre de 
2023, i acabarien al 2024.  

Joan B.: Demana que el nou centre sigui no 
només de la Sagrera, sinó dels barris al 
voltant. A més, posar en valor la història 
pròpia de la torre, on sembla que va néixer 
en Ramon Berenguer IV, que va ser 
quarter dels anglesos a la guerra de 
successió, i era casa pairal vinculada amb 
el Rec Comtal 

Joan S.: està d’acord que aquests fets son de gran 
importància per la identitat  de la Torre, per això s’han 
fet processos participatius, i els usos no estan definits. 
Igualment, la presentació d’avui se centra més en la 
urbanització, per garantir-ne l’accessibilitat. 

Alfred: reafirma el que ha dit el Joan B., i 
afegeix que cal tenir en compte els 
aspectes geològics, atès que la torre es 
troba a la part inferior del graó barceloní. 
També s’hauria d’obrir més la participació.  

Regidora: aquestes primeres actuacions son un impàs 
provisional, només als entorns. En un procés 
participatiu previ va sortir la demanda d’un centre 
d’interpretació de la memòria. Pel proper mandat es 
pot tornar a la torre, recuperar les propostes i tornar a 
parlar-ne.  

Joan B.: agraeix que es posi un bosc en 
aquest lloc, on passen tantes aus, des  de 
la Ciutadella al Besòs, i demana que una 
part del parc estigui tancada.  

Joan S.: reservar parts de bosc per als ocells és una de 
les propostes que volen fer pròpies, arran de la 
intervenció del mateix Joan B. a una sessió específica 
sobre Torre del Fang.  

 

 

2. Entorn estació La Sagrera 

L’objectiu és crear un entorn verd, amb diferents programes i activitats, millorant la mobilitat allà on 

hi ha una ferida oberta, prioritzant les modalitats sostenibles. La llosa que cobrirà les vies tindrà un 

gruix d’entre 2,5 i 3 metres, per a poder plantar vegetació de tot tipus. Serà un parc de 4 km de 

longitud, des del Clot a la Trinitat Vella, amb una amplada variable, entre 50 i 350 metres.  

Les obres de les vies i la seva cobertura pertany a Renfe,  l’Ajuntament actuarà al parc a sobre, pel 

qual s’estan redactant els projectes. Els recorreguts interns es vincularan amb els carrers de l’ entorn, 

salvaran el graó entre Sant Martí i la Sagrera, i milloraran la permeabilitat entre els barris.  

Quant a l’edifici de l’estació, remetem a la presentació, que s’adjunta.  

 

Segon torn de precs i preguntes. 

Es dona la paraula al públic per un segon torn d’intervencions. 

Preguntes/Comentaris Respostes 
Alfred: pregunta sobre l’estació intermodal 
d’autobusos. Ara congestionen Meridiana 
amb Felip II 

Joan: no apareix la imatge, però està previst, i amb 
una sortida per la part soterrada.  
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3. Pla de desenvolupament comunitari de Navas 

La Natàlia del pla comunitari exposa de manera resumida l’últim curs d’activitats, que va començar 

amb la jornada comunitària, i el diagnòstic de barri, que va revelar els canvis produïts per la 

pandèmia i la necessitat de recuperar les places, entre d’altres.  Resumeix les accions fetes, des de la 

castanyada fins al cicle de cinefòrum de la Comissió d’inclusió, i els projectes que s’estan 

desenvolupant.  

Un d’aquests és l’escola de salut, engegada des de la taula de salut amb gent gran, ja s’han fet dues 

sessions, i la tardar se’n faran cada dijous, espais de trobada amb temàtiques de gran interès. 

A continuació, agraeix les AFAs del barri la implicació creixent que han tingut al llarg de l’any, destaca 

el paper de la Comissió de memòria històrica, valora positivament el punt lila a la festa de primavera, 

que va donar una major seguretat i visibilitat contra les violències masclistes. Parla de la importància 

del diagnòstic per a crear comunitat entre els i les participants, i de les noves referents de benestar 

emocional i acció comunitària dels CAP.  

Esmenta les taules de treball que s’han format al barri: la Comissió de memòria històrica, la Comissió 

de gènere, les Escoles de salut (gent gran, infància i joves), la Comissió d’inclusió, i la taula d’AFAs.  

A partir del 26 de juliol, tots els dimarts a la plaça d’Islàndia i els dijous a la plaça de Ferran Reyes es 

faran activitats de dinamització infantil, de 18 a 19:30h.  

El 27 de setembre tindrà lloc la propera jornada comunitària, per iniciar el nou curs, amb una 

presentació en mode performance del diagnòstic.  

En el marc de l’escola de salut amb infància i joves, el 25 d’octubre, es farà una sessió sobre la 

prevenció del suïcidi, que és un dels temes més sensibles en aquesta franja d’edat, i al novembre una 

sessió sobre el consum del porno i com afecta les pràctiques sexuals i el consentiment.  

Acaba amb unes reivindicacions, lamentant que no hi ha prou equipaments, i és difícil arribar als 

joves si no hi ha llocs i activitats per oferir, i demanant la dignificació de la petanca, que és un espai 

obert i compartit, però a vegades se’n fan usos inapropiats.  

 

A continuació es passa la paraula a l’Alfred, membre de la Comissió de memòria històrica, per a 

explicar el projecte de l’àlbum de cromos. La idea neix d’una similar que es va fer al barri de la 

Verneda, amb el triple objectiu de donar a conèixer la història del barri, fer una activitat pedagògica 

dins les escoles, i impulsar la xarxa de comerços del barri.  

El producte que en va néixer és un àlbum de cromos, amb diferents capítols i apartats, que s’ha 

distribuït a les escoles, mentre els cromos (i altres còpies de l’àlbum) es trobaran a les diferents 

botigues del barri.  

Tercer torn de precs i preguntes. 
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Preguntes/Comentaris Respostes 
Marta: quan estarà disponible als comerços Alfred: ara s’estan confeccionant els sobres, qui 

controla els tempos és l’Albert del pla comunitari.  
Serà el curs que ve.  

 

 

4. Informe de la regidora 

En primer lloc, la regidora felicita l’activitat del pla comunitari, que esta empoderant les veïnes i els 

veïns. 

- Superilla Sagrera Sud – Navas Sud 

Projecte que guanyarà espais per al veïnat, per les persones, pel comerç de proximitat . S’han  fet set 

reunions del grup impulsor per valorar els primers impactes i necessitats, el 4 d’octubre es farà un 

taller obert al centre cívic, i al novembre una darrera sessió. Anima a participar, i al proper consell de 

barri es farà un retorn de les activitats. A la web de l’Ajuntament es troben les actes i les 

presentacions.   

- Pressupostos participatius 

Al barri de Navas va sortir guanyador el projecte de reforma del local municipal al carrer Biscaia, 402, 

actualment cedit a l’Associació T’Acompanyem, i s’està executant en aquests dies. La regidora explica 

com funcionen aquests pressupostos, i convida a animar-se per la propera edició, l’any vinent.  

- Protegim escoles 

És un projecte de ciutat per recuperar espai públic, entorns escolars més segurs i saludable. Les 

primeres actuacions es van fer molt senzilles i en petit format, des del districte, i ara tenim demandes 

legítimes de millorar-les. L’escola Emili Juncadella, que va ser d’aquests primers “mini-protegim”, té 

una plaça sense nom davant, que s’hauria de modernitzar i fer més acollidora. Aquest any 

encarregarem un estudi per a fer una proposta d’avantprojecte. Els temps d’execució anirien al 

proper mandat, no és immediat. Quant a la demanda sobre el protegim al carrer Trinxant, s’intentarà 

incloure-la en el paquet Protegim 2023, o buscarem altra forma de fer alguna actuació. Els entorns 

escolars son prioritaris. Per l’armari elèctric inestable, haurem de demanar la retirada a Endesa, els 

temps no son ràpids.  

També s’han fet actuacions a l’escola bressol, s’ha prohibit aparcar a la vorera, s’han posat bancs per 

treure espai a les motos, s’ha demanat als serveis de manteniment de limitar l’estacionament de 

furgonetes, s’ha millorat l’enllumenat (que també eren demandes de l’AVV) 

- Obres de pacificació de la Meridiana 

Posar en valor el nou tram que s’ha acabat, amb una inversió de 8 milions i mig. El projecte és molt 

important per la ciutat i pels barris, per eliminar aquest espai hostil. A la tardor és començarà el tram 

següent, fins Felip II.  

- Temes d’espai públic 
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Aquests dies s’estan fent la poda d’arbrat dels Jardins de Maria Soteras, al setembre es continuaran 

als carrers Múrcia, Espronceda, etc. S’han recollit les demandes de les passejades i taules de treball. 

Les podes les gestiona Parcs i Jardins, d’acord amb els cicles vitals, però en situació on les branques 

arriben a tocar les finestres podem demanar més urgència.  

S’han tret els ferros de la part enjardinada de la plaça d’Islàndia.  

S’ha redactat un projecte de millora pel triangle als carrers Estivill, Bofarull i Felip II, i s’hauria 

d’executar cap a finals d’any. Es tracta de reduir la vegetació que afavoreix brutícia i conductes 

incíviques.  

Al passatge de la Torrent de la Guineu, hi ha una cantonada que es converteix en un orinal, el dilluns 

vinent es traurà i es deixarà un mur recte. El rescat de la parcel·la de Sareb serà més complicat.  

 

5. Precs i preguntes 

Preguntes/Comentaris Respostes 
Joan B.: què passarà amb les casetes d’obres a 
la Torrent de la Guineu 

Jordi: la nova empresa contractista posarà les 
seves, però avençaran juntament amb les obres, 
aniran a algun altre lloc.  

Veí: pregunta sobre la quantitat d’autobusos 
que desencontxen a Meridiana amb 
Espronceda, que sortirà a un vídeo de BTV, i si 
es resoldrà amb la nova estació 

Regidora: ahir mateix es va fer una sessió 
informativa d’Ecologia Urbana, s’està treballant 
amb Mobilitat. Els autobusos han de desencotxar i 
marxar. 
Jordi: alguns autobusos passaran a la nova estació, 
no tots. S’ha de tenir present que son punts 
d’intercanvi, les ubicacions depenen de les parades 
de metro, tren, i altres línies d’autobusos.  
Regidora: al proper consell demanarem que ens 
proposin una solució provisional fins que estigui 
feta la nova estació, parlarem amb les empreses, i 
demanarem a GUB de parlar amb els conductors. 

Alfred: fa uns anys es va fer una taula de 
mobilitat, i es va habilitar un doble carril bus 
davant la plaça del General Moragues, però els 
autobusos no baixen aquí per fer parada. 

Josep Maria: també reivindica que es faci servir 
el punt habilitat a General Moragues.  

Marta: a Ferran Reyes hi havia 5 contenidors de 
brossa, ara n’hi ha 8, però a Espronceda hi ha 
nomes dues parelles de rebuig. Tothom porta la 
brossa  a la plaça, que sempre està desbocat. 
S’haurien de posar els 5 a Espronceda amb 
Meridiana. També es necessiten agents cívics, 
sobretot per alguns comerços. 

Jordi: estudiarem la possibilitat de posar més 
contenidors a la zona d’Espronceda. La recollida 
comercial funciona d’una manera diferent, i es pot 
treballar amb les associacions de comerciants.  
Regidora: el nou contracte de neteja té una dotació 
per campanyes de sensibilització (cartells i agents 
cívics), ara s’està fent al Raval, el proper districte 
serà Sant Andreu 

Felip: Agraeix que s’hagin desplaçat els 
contenidors del triangle Estivill/Bofarull/Felip II, 
ja quasi no es genera brutícia, i espera que 
s’actui al jardinet. També agraeix la reforma de 
la Meridiana verda, de Glòries a Navas. 
Reivindica més bancs, sobretot per persones 
amb mobilitat diversa (C. Josep Estivill). 

 

Josep Maria: els contenidors tenen recollida a Regidora: Hem de millorar la neteja, ajustant-la a 
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l’esquerra, i alguns carrers tenen aparcaments 
en bateria a l’esquerra i en cordó a la dreta. 
Proposa invertir-ho per a facilitar l’ús la 
recollida i recuperar places d’aparcament, i 
evitar brutícia a l’espai de separació de la 
vorera. Exemple: Juan de Garay. 
Marta: aquest canvi els faria més accessibles  

les incidències. La generació de residus ha crescut 
a tota la ciutat de forma exponencial, i no estava 
previst. A Sant Andreu s’està fent un gran esforç, 
amb el veïnat i els serveis de neteja, per afinar i 
potenciar el servei.  

Alfred: no serveix treballar amb les associacions 
comercials el tema de la recollida, els que ho 
fan malament sabem quins son, i no estan 
associats.  

Regidora: tenim el compromís de la direcció de 
neteja d’enviar personal inspector a aquests 
comerços per informar i advertir. 

Veïna: es queixa per l’estat d’algunes voreres, 
per exemple Juan de Garay amb Pare Claret, 
que s’han arreglat varies vegades i tornen a 
trencar-se. 

Regidora: aquestes incidències no tenen solució 
immediata, son inversions que es van fent.  

Alfred: ja es va comentar a les passejades amb 
PiJ que arbres com les mèlies tenen arrels 
superficial, que rebenten les voreres.  

Regidora: aquesta demanda ja està recollida. És el 
bo de les passejades, que participen tots els 
serveis. Ara s’estan definint prioritats.  

Marta: dona les gràcies a la Natàlia i al pla 
comunitari, que l’ha animat a fer coses, veu 
que el barri ha canviat positivament, li 
encantaria recuperar més la plaça Ferran Reyes 

 

 

 

Conclusions 

En finalitzar la sessió, la regidora recorda el calendari de sessions que ens acompanyarà a la tornada 

de les vacances: al setembre jornada comunitària, a l’octubre i novembre superilles, al novembre o 

desembre el proper consell de barri  

El conseller de barri fa una crida pel lloc vacant de vicepresidència del consell, mirarem si a la 

propera comissió de seguiment es presenta alguna persona voluntària.    


